
TEMAT: „Ó” czy „u”? Utrwalamy zasady pisowni. 

 

Dzisiejsza lekcja poświęcona będzie ortografii. Przypomnijcie sobie, proszę, zasady pisowni 
wyrazów z „ó” i „u”, a następnie wykonajcie krótkie ćwiczenia.  

 

1.  „Ó” piszemy: 
 

 W wyrazach, w których zachodzi wymiana na o, a, e,  np. dół - doły,           
skrót - skracać, siódmy – siedem,                             

 W wyrazach z końcówką  -ów , -ówka,  -ówna, np. Kraków, makówka, 
Czubówna, 

 Na początku wyrazów: ósmy, ósemka, ów, ówdzie, ówczesny, 
 Bez uzasadnienia, np. król, kłótnia, ogórek. 

Wyjątki:  skuwka, wsuwka, zasuwka. 

O zasadach pisowni wyrazów z „ó” i o wyjątkach posłuchaj tutaj: 

https://www.youtube.com/watch?v=KWPVlGdZKpU  

 

2. „U” piszemy: 
 

 W wyrazach zakończonych na: -un, -unek, -ulec, -utki, -uch, -uszek, -us,       
np. zwiastun, hamulec, malutki, turnus, 

 W zakończeniach   -uj, -uje, -ujesz (mimo wymiany na "o"), np. gotuj, maluje, 
rysujesz,  

 Zawsze na końcu wyrazu, np. stroju. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



 

Ćwiczenie 1.  

Uzasadnij pisownię wyrazów: 

Krótki, twórczość, podróżny, pióro, szóstka, zdrój, powrót, stawonóg, wrócić. 

 

Ćwiczenie 2. 

Podaj przykłady wyrazów zakończonych na -un, -unek, -unka, -uszek, -usia, -uch. 

 

Ćwiczenie 3. 

Od każdego z podanych czasowników utwórz: 

a) formę kończącą się na  –uje, 
b) rzeczownik pokrewny z zakończeniem  –ówka. 

Wskazywać, głodować, parować, krzyżować, żeglować. 

 

 

 


